
اقتصادی
صفحه 4
پنج شنبه ۳۱ مرداد ۱۳۹۸ 
۲۰ ذی الحجه ۱44۰ -شماره ۲۲۲64

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,681,00048,200,000پراید 1111
37,641,00044,200,000پراید 2131
40,313,00044,000,000پراید 3151
155,000,000177,000,000چانگان4
43,443,00051,000,000تیبا صندوق دار5
55,943,00056,700,000ساینا دنده ای6
63,158,00074,000,000پژو 7405
8SLX 67,880,00083,500,000پژو
65,578,00076,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,00095,700,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00082,600,000پژو 206 تیپ 122
83,690,00098,200,000پژو 206 تیپ 135
80,213,00098,100,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00077,500,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00087,500,000سمند
91,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
112,000,000-دنا18
131,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000120,000,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000379,000,000مزدا213
22H30  75,000,000129,000,000
-103,100,000استپ وی23
162,000,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000312,000,000پژو252008
67,203,00078,000,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4,162,000سکه تمام طرح جدید
4,074,000سکه تمام طرح قدیم

2,164,000نیم سکه
1,367,000ربع سکه
962,000گرمی

416,900هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

11,698دلار
13,200یورو
14,233پوند

2,054لیر ترکیه
3,195درهم امارات

در شرایطی که سال جاری با عنوان سال رونق تولید نام گذاری 
شده، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از رکود در 21 درصد 

واحدهای تولیدی )معادل 16 هزار واحد( خبر داده است. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، محســن صالحی نیــا در همایش 
گرامیداشــت روز حمایت از صنایع کوچک در شــهرک صنعتی شماره 
چهار اهواز اظهار داشت: در گذشته برای تأمین تجهیزات صنایع بزرگ 
باید با کشــورهای خارجی مذاکره می کردیم، اما اکنون به مرحله ای در 
بخش صنایع کوچک رسیده ایم که تجهیزات و قطعات مورد نیاز صنایع 

بزرگ را تأمین می کنند.
وی افزود: بخش اعظمی از صنایع بزرگ کشور در زنجیره تأمین خود 
از واحدها و صنایع کوچک استفاده می کنند و این مسئله نشان دهنده 
جایگاه این صنایع است. امروز صنایع کوچک در سه زمینه نقش آفرین 
هستند. یک زمینه که این صنایع در آن فعال هستند، بحث تأمین نیازهای 
بومی است که بخشی از این صنایع خرد در این راستا فعالیت می کنند.

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: امروز این واحدها در سطح عمومی بازار، دارای 
بازار مناســبی هستند و اگر شرایط تولید برای این واحدها فراهم شود، 

می توانند حتی در سطحی فراتر از بازارهای داخلی فعالیت کنند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: سیاست محوری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، ساخت داخل و توجه به این مسئله است و در 
این زمینه محدودیت هایی نیز برای بحث واردات لحاظ شــده است. بر 
اساس این سیاست ها به شرکت های بزرگ ابلاغ شده تا از ظرفیت صنایع 

کوچک استفاده شود.
صالحی نیا با اشــاره به تنوع خوشه های صنعتی در کشور اضافه کرد: 
یکصد نوع خوشــه صنعتی در کشور وجود دارد و مطالعات 300 خوشه 
صنعتی دیگر نیز درحال انجام اســت. بانک ها درحال تأمین تسهیلات 
هستند، اما این بخش نیز با محدودیت هایی مواجه است که کارگروه های 

تسهیل و رفع موانع تولید باید به این مشکلات رسیدگی نمایند.
این مقام مســئول ادامه داد: ۸0 هزار واحد صنعتی در کشور وجود 
دارد که ۴۴ هزار واحد آنها در شهرک های صنعتی فعال و ۲۱ درصد از 

این واحدهای تولیدی دچار رکود هستند.
گفتنی است، با توجه به اینکه سال جاری به عنوان سال رونق تولید 
نام گذاری شده، انتظار می رود حداقل وضع واحدهای تولیدی بگونه ای 
نباشد که حدود ۱6 هزار بنگاه )معادل ۲۱ درصد کل بنگاه ها( در رکود 
باشند. متاسفانه پیش بینی های مجامع بین المللی از رشد اقتصادی ایران 
در سال جاری هم منفی می باشد که عزم جدی مسئولان برای حمایت 

واقعی از تولید را می طلبد.

معاون وزیر صنعت:
21درصد واحدهای تولیدی در رکود هستند

راهکارهای چهارگانه دولت  اقتصادی گفت:  یک کارشناس 
برای تامین کســری بودجه، مصداق از چاله درآمدن و به چاه 

افتادن است.
سید احسان حسینی در گفت وگو با خبرگزاری فارس اظهار داشت: 
در بودجه ســال 9۸ برای دولت حدود ۴7۸ هزار میلیارد تومان درآمد 
تعیین شــده بود که حدود ۱50 هزار میلیارد تومــان آن از راه فروش 
نفت خام تامین می شــد. اما پس از تحریمهای نفتی و کاهش صادرات 
و نوســانات قیمت جهانی نفت، مشخص نیست چه میزان از این مبلغ 

تامین خواهد شد.
وی افزود: در چنین شــرایطی دولت برای تامین کسری ۱50 هزار 
میلیــاردی مذکور راهکارهای چهارگانهای ارائه داد: خصوصی ســازی، 
فروش اوراق، برداشــت از صندوق توسعه ملی و استفاده از تنخواه. اما با 
نگاهی به این راهکارها باید گفت پیشنهادهای دولت از چاله درآمدن و 

به چاه افتادن است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: طبق این مصوبه قرار است از محل 
خصوصی سازی حدود ۱0هزار میلیارد تومان تامین بودجه صورت بگیرد. 
با توجه به روال خصوصی سازی، باید گفت این کار موجب تحت الشعاع 
قرار گرفتن زندگی کارگران خواهد شد. زیرا هزینه این راهکار از جیب 

کارگر است. 
حسینی اضافه کرد: علاوه بر 5۱ هزار میلیارد تومان فروش اوراق در 
بودجه قرار است حدود 3۸ هزار میلیارد تومان نیز اضافه بر این مقدار به 
فروش برسد تا از این راه تامین بودجه شود. این در حالی است که فروش 
اوراق، آینده فروشی کشور است زیرا دولت موظف خواهد بود سال آینده 

علاوه بر اصل پول، سود آن را نیز به خریداران پرداخت کند.
وی در مورد برداشت از صندوق توسعه ملی نیز گفت: صندوق توسعه 
ملی قلک دولت نیست که هر زمان لازم داشته باشد بتواند از آن برداشت 
کند. منابع این صندوق برای روز مبادا است و این تفکر که دولت می تواند 

هر زمان لازم داشته باشد از آن بردارد، تفکر غلطی است.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی درباره امکان استفاده دولت از تنخواه 
برای جبران کســری فروش نفت بیان کرد: در جلســه سران قوا، دولت 
مجوز یافت که ۲0 هزار میلیارد تومان از تنخواه اســتفاده کند. تنخواه 
یعنــی دولت بتواند خلق پول کند. با این کار پایه پولی کشــور افزایش 
می یابد که نتیجه آن وارد آوردن شــوک های تورمی به اقتصاد در سال 

آینده خواهد بود.
به گفته حسینی، چهار راهکار ارائه شده اصولی و اساسی نیست و صرفا 
موجب فشار بر دهک های پایین جامعه می شود. اکثر کشورهای پیشرفته 
دنیا تامین بودجــه خود را از طریق درآمدهای مالیاتی انجام می دهند، 
در حالی که در کشور ما فقط 33 درصد بودجه با مالیات بسته می شود.

 GDP وی ادامــه داد: گزارش ها نشــان می دهد که حدود 36 درصد
کشــور برای مشاغل و افراد اســت اما این قشر فقط شش درصد از کل 

مالیات یعنی حدود 9 هزار میلیارد تومان مالیات می پردازند.
این کارشناس اقتصادی با تقسیم مالیات به سه بخش گفت: جریانات 
درآمدی افراد سه بخش مشاغل و افراد، شرکت ها و حقوق و دستمزدها 
هستند. در ایران مالیات بخش حقوق و دستمزدها به طور کامل دریافت 

می شود اما در دو بخش دیگر این کار صورت نمی گیرد. 
 به گفته حسینی، از رقم ۱50 هزار میلیارد تومان کسری بودجه، می توان

 آن را از مالیات مشاغل و اصناف، پزشکان و وکلا تامین کرد. پزشکان به 
عنوان مشاغل خاص حدود 7000 میلیارد تومان فرار مالیاتی دارند. اگر 
مشاغل خاص را به رستوران دارها، آهن فروش ها، آرایشگران زنانه، هتلداران 
و... توسعه دهیم این عدد به بیش از ۱00 هزار میلیارد تومان هم می رسد.

وی تاکید کرد: اگر مانع فرار مالیاتی، معافیت و انحراف مالیاتی شویم، 
قطعا کسری بودجه دولت نه تنها در سال جاری حل می شود بلکه کلا از 
اقتصاد نفتی نیز رها می شویم. راهکار اصلی تامین کسری بودجه ناشی 

از تحریم های نفتی، جلوگیری از فرار مالیاتی است.

یک کارشناس اقتصادی:
 راهکار دولت برای جبران کسری بودجه 

از چاله به چاه افتادن است

بلومبرگ در گزارشــی نوشت: ارزش 
ریال در ماه هــای اخیر ۳۰ درصد تقویت 

شده است.
به گزارش ایســنا، خبرگزاری بلومبرگ در 
گزارشــی با اشاره به کاهش تولید نفت ایران در 
نتیجه تحریم های شدید آمریکا نوشت که ریال 
در زمان خروج آمریکا از برجام و بازگشت مجدد 
تحریم ها ریزش سنگینی داشت و در اواسط سال 

۲0۱۸ این مسئله به افزایش تورم منجر شد.

بلومبرگ با اشــاره به طرح اولیه دولت برای 
ثابت نگه داشتن نرخ ارز در سطح ۴۲ هزار ریالی 
نوشت که این طرح تنها باعث چند نرخی شدن 
ارز و تعمیق بازار ســیاه شــد و حتی راه اندازی 
ســامانه نیما در ابتدای کار نیز نتوانست کمکی 
به حل مسئله کند چرا که اختلاف بین نرخ ارز 
دولتی و بازار آزاد بسیاری از صادرکنندگان را به 
سمت فروش ارزهای صادراتی در بازار آزاد سوق 
داد. با این حال پس از تغییر سیاست های ارزی و 

نزدیک شدن نرخ ارز در سامانه نیما به بازار آزاد 
تلاش شده است تا شرکت ها برای فروش درآمد 

ارزی خود ترغیب شوند.
این خبرگزاری، با موفق تر خواندن برنامه های 
جدید بانک مرکزی برای مهار نرخ ارز افزود: از ماه 
می امسال تاکنون ارزش ریال 30 درصدتقویت 
شده است و نرخ دلار به ۱۱۸ هزار ریال کاهش 
پیدا کرده اســت. کاهش نــرخ ارز خود به کند 
شــدن روند تورم کمک زیادی کرده اســت تا 

جایی که نرخ تورم ســالانه از۴0 درصد در سال 
گذشته به ۲۴ درصد در ماه اوت )مرداد( کاهش 

پیدا کرده است.
بلومبــرگ بــه نقــل از چارلز رابرتســون؛ 
اقتصاددان ارشــد موسسه » رنسانس کپیتال« 
نوشت که حذف صفرها دارای آثار روانی مثبتی 
برای جامعه است اما چالش تامین منابع کافی 
ارزی کمــاکان باقی خواهد ماند و باید در کنار 

حذف صفر به این مسئله نیز توجه کرد.

بلومبرگ:

ارزش ریال ایران 30 درصد افزایش یافته است

در شرایطی که اعضای کمیسیون کشاورزی 
مجلس اعتقاد دارند ســازمان محیط زیست 
به  ابهامات شورای نگهبان در زمینه پیوستن 
توافق نامه پاریس را برطرف نکرده، این سازمان 
اصرار سؤال برانگیزی بر تسریع در تصویب این 

موافقت نامه دارد. 
به گــزارش خبرگزاری فــارس، مطابق مصوبه 
کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس 
شورای اسلامی به عنوان کمیسیون اصلی در بررسی 
موافقت نامــه پاریــس در تاریخ 9 بهمــن ماه 97، 
سازمان محیط  زیست، موظف به ارائه سند تعهدات 

ملی)NDC( جدید به مجلس شده بود. 
این تعهدات شــامل تعهدات کشور و راهکارهای 
اجرایی این تعهدات اســت. ارســال نشدن این سند 
بــه مجلس و شــورای نگهبان از ســوی ســازمان 
محیط زیست، مهم ترین ایراد شورای نگهبان در زمان 
بررسی موافقت نامه پاریس در این شورا بود، ایرادی که 
باعث بازگرداندن موافقت نامه پاریس به مجلس شد.

شمس ا... شریعت نژاد، دبیر کمیته محیط  زیست 
کمیســیون کشــاورزی مجلس درباره مصوبات این 
جلسه گفت: »مقرر شد سازمان محیط زیست طی ۱0 
روز آینده با مشورت دستگاه های مختلف، تعهداتی 
که ایران در قالب برنامه مشارکت ملی می تواند ارائه 
دهد را تنظیم و برای بررســی به مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی ارائه دهد و مرکز پژوهش ها 
نیز ۱0 روز فرصت دارد تا توانایی کشــور در اجرای 

این تعهدات را ارزیابی کند.« 
اما این اتفاق نیفتاد و مســعود تجریشی معاون 
انســانی ســازمان حفاظت محیط  زیست در هفتم 
خردادماه 9۸، بیان کرد: »در آنجا )جلسه کمیسیون 
کشاورزی( نماینده شورای نگهبان سؤالی در رابطه با 
این پیوست این توافقنامه داشت. در متن توافقنامه 
پاریس به پیوست هایی اشاره شده بود، به همین دلیل 
مــا با خــود دبیرخانه مکاتباتی انجــام دادیم و آنها 
اعلام کردند این توافقنامه هیچ پیوستی ندارد. تمام 
مستندات برای شورای نگهان فرستاده شد و بعد از آن 
در جلسه بعدی آنها گفتند که دیگر با این توافقنامه 

هیچ مشکلی ندارند.«
برطــرف شــدن ایــرادات شــورای نگهبان به 
موافقت نامــه پاریس به معنای ارائه شــدن ســند 
تعهدات ملی )NDC( جدید به مجلس بود، موضوعی 
که از سوی اعضای کمیسیون کشاورزی تائید نشد. 
در همین راستا، علی محمد شاعری عضو کمیسیون 
کشــاورزی مجلس در تاریــخ ۱۸ خردادماه اظهار 
داشــت: »تاکنون ســند تعهدات ایران به دستمان 
نرسیده است؛ از سازمان محیط زیست می خواهیم تا 
مستندات قانع کننده خود را هر چه سریع تر به مجلس 

ارائه کند تا تصمیمات لازم گرفته شود.« 
در پاســخ به اظهارات شاعری، سازمان حفاظت 
محیط  زیســت با ارســال جوابیه ای در تاریخ یکم 
تیرماه با بیان اینکه تمام مدارک درخواســتی برای 
رفع ابهامات شورای نگهبان به کمیسیون کشاورزی 

ارسال شده اســت، اعلام کرد: »مدارک شامل پاسخ 
به سؤالات شــورای نگهبان درخصوص بندهایی از 
موافقت نامه آب وهوای پاریس، متن تصمیم بیست و 
یکمین اجلاس اعضا متعهدین کنوانسیون تغییرات 
آب وهوا، استعلام و پاســخ بخش حقوقی دبیرخانه 
تغییرات اقلیم در زمینه پیوست موافقت نامه پاریس 
و برنامه مشارکت ملی در کاهش انتشار بوده است... 
سازمان حفاظت محیط زیســت آمادگی کامل دارد 
به منظور تسریع در تصویب لایحه الحاق به توافقنامه 
پاریس هرگونه همکاری لازم را با مجلس شــورای 

اسلامی داشته باشد.« 
با این وجود، علی ابراهیمی سخنگوی کمیسیون 
کشاورزی مجلس در تاریخ ۱۱ تیرماه گفت: »سازمان 
حفاظت محیط  زیست سند پیوستی یا سند تعهدات را 
همراه موافقت نامه پاریس به مجلس نفرستاد. شورای 
نگهبان نیز نسبت به این موافقت نامه هم ایراد گرفت 
و هم ابهام داشت. این ایرادات هنوز پابرجا هستند.« 
اما دعوای ســازمان حفاظت محیط زیســت و 
اعضای کمیســیون کشــاورزی مجلس ادامه یافت 
و عیســی کلانتری رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست در تاریخ ۲3 مردادماه با بیان اینکه به ایرادات 
شــورای نگهبان در باره موافقت نامه پاریس پاســخ 
داده ایم، گفت: »یکــی از اعضای حقوقدان شــورای 
نگهبان هم اخیرا به ما اعلام کرد که ابهامات شورا در 

این باره رفع شده است.«
مسیر برطرف کردن این ایرادات و پاسخ به ابهامات 

شورای نگهبان درباره یک لایحه که آن را به مجلس 
بازگردانده اســت از مجلس می گــذرد. درواقع، باید 
سازمان محیط زیست به مصوبه کمیسیون کشاورزی 
مجلس عمل کرده و سند تعهدات را به این کمیسیون 
ارائه کند. موضوعی که تابه حال مطابق اظهارات اعضای 

این کمیسیون رخ نداده است. 
حال سؤال اینجاست که چگونه سازمان حفاظت 
محیط  زیســت، بــدون اجرای مصوبه کمیســیون 
کشــاورزی در راستای ارائه ســند تعهدات ملی که 
ایراد شــورای نگهبان نیز در رد توافق پاریس، ارائه 
نکردن آن بوده اســت، توانسته است به ابهامات این 

شورا پاسخ دهد؟ 
به نظر می رسد این اقدامات در راستای تلاش های 
این سازمان برای تائید نهایی موافقت نامه پاریس بدون 
ارائه ســند تعهدات ملی به مجلس و شورای نگهبان 
باشد. حال باید دید آیا سازمان حفاظت محیط  زیست 
نهایتا مصوبه کمیسیون کشــاورزی مجلس را اجرا 
می کند یا نهادهای قانونی کشور را برای پیوستن به 

توافق پاریس دور خواهد زد؟
شــایان ذکر اســت موافقت نامــه پاریس، یک 
موافقت نامه تعهدآور بین المللی است و پیوستن به آن 
بدون بررسی دقیق تعهدات کشور در مجلس توسط 
نمایندگان مجلس، می تواند ضربات جبران ناپذیری به 
منافع ملی وارد نماید؛ موضوعی که به نظر می رســد 
برخی مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست آن را 

نادیده می گیرند.

پافشاری سؤال برانگیز سازمان محیط زیست بر تصویب موافقت نامه پاریس

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس گفت: 
دولت باید درباره ترخیص ۳4۰هزار تن ذرت 

آلوده شفاف سازی کند
امیر خجسته در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
افزود: به شدت پیگیر هستیم تا مشخص شود، این 
ذرت ها براساس چه مستنداتی از گمرک ترخیص 
و این ارزی که سرمایه دولت است و از کشور خارج 

شده به کجا رفته است.
وی افزود: در ابتدا تصور بر این بود که در سال 
95 حدود ۱۲0 هزار تن وارد بندر امام خمینی شده 
و به علت عدم دریافت مجوز اســتاندارد گمرک از 
ترخیص آن جلوگیری کرده است، اما بعدا مشخص 
شد در ان سال مجموعا 500 هزار تن ذرت برزیلی 
وارد کشــور شــده که 3۴0 هزار تن آن ترخیص 

شده است.
به گفته این نماینده مجلس، ســیزده شرکت 
درقالــب دوازده اظهارنامه ۴9۱ هزار تن در ســال 
95 ذرت وارد کردند که ما مســتنداتی داریم این 
ذرت ها از بدو ورود آلوده بوده و فاقد گواهی بهداشتی 

کشور برزیل و مجوز سازمان استاندارد جهانی اس 
جی اس می باشند. ما در کمیسیون اصل نود پیگیر 
این موضوع هســتیم که چه کسانی این ذرت ها را 

وارد کردند
در همین زمینه،مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور 
دام با بیان اینکه واردات ذرت های آلوده ربطی به این 
شرکت و وزارت جهاد ندارد، گفت: بخش خصوصی 

این واردات را انجام داده است.

حمیــد ورناصری در گفت وگــو با خبرگزاری 
مهر در واکنش به مباحث برخی نمایندگان مجلس 
مبنی بر اینکه ۱3 شرکت دولتی با ارز تخصیص یافته 
توســط بانک مرکزی قریب به 500 هزار تن ذرت 
آلوده به سم آفلاتوکســین را وارد کشور کرده اند، 
اظهارداشت: این واردات مربوط به حدود سه سال 
پیش و حدود ۱۴0 هزارتن اســت و توسط بخش 

خصوصی انجام شده است.

اتلاف سالانه 2 میلیون تن گندم 
با تفاوت قیمت سبوس و نان

رئیس اتحادیه صنعت دامپروری کشــور اعلام 
کرد وزارت صنعت به بهانه ارزان نگه داشتن قیمت 
نان نرخ سبوس را افزایش داد  اما از آن طرف خود 
نان وارد غذای حیوانات شــده به طوری که برآورد 
می شود معادل دو میلیون تن گندم به این صورت 

وارد غذای حیوانات می شود.
اللهیار ولی زاده اظهار داشــت: افزایش قیمت 
رسمی سبوس به ۱۲50 تومان باعث افزایش ورود 
نــان به دامداری ها و مرغداری ها به ویژه در جوامع 
روستایی شده است. وی افزود: درحالی که قیمت نان 
ارزان تر از سبوس شده که ارزش غذایی آن پنج برابر 
سبوس است و روستائیان به سمت استفاده از خرید 
نان از نانوایی ها برای حیوانات خود رفته اند. در حالی 
که محدودیتی برای خرید تعداد نان در کشور وجود 
ندارد، مشاهده می شود هر روستایی روزانه 30 عدد 
نان خریداری می کند و مشخص است این نان برای 

مصرف خانوار نیست.

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس:

دولت باید درباره ترخیص 340هزار تن ذرت آلوده شفاف سازی کند

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی فلزی:

کمبودی در بازار لوازم خانگی وجود ندارد

بــازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشــور بــا انتقاد از 
ســوءمدیریت اقتصادی دولت گفت: کارگران در چند سال اخیر با 
کاهش شدید قدرت خرید خود مواجه بوده اند که ناشی از سوء مدیریت 

دست اندرکاران اقتصادی و مالی دولت ها بوده است.
به گزارش تسنیم، حمیدرضا امام قلی تبار، با اشاره به کاهش قدرت خرید 
کارگران گفت: کارگران کشــورمان در چند سال اخیر با کاهش شدید قدرت 
خرید خود مواجه بوده اند که ناشی از سوء مدیریت دست اندرکاران اقتصادی و 
مالی دولت ها بوده است. کاهش قدرت خرید یقیناً رکود فراگیر را با خود به همراه 

خواهد داشت، اما تبعات منفی این موضوع از چند منظر قابل بررسی است.
وی ادامه داد: کاهش قدرت خرید کارگران کشور و یا بهتر بگوییم آحاد 
جامعه در شرائطی به وجود آمده که حجم نقدینگی کشور طی پنج شش سال 
اخیر از ۸00 هزار میلیارد تومان به بالای ۲000 هزار میلیارد تومان رســیده 
است، یعنی افزایش بیش از دویست درصدی را تجربه نموده است. این موضوع 
در حالــی به وجود آمده که به رغم این افزایش، با کاهش قدرت خرید جامعه 
مواجه بوده ایم. این موضوع بیانگر این واقعیت است که توزیع ناعادلانه ثروت 
در کشور صورت گرفته که باعث افزایش فاصله طبقاتی شده و اکثریت جامعه 

را به سوی دهک های پایین تر سوق داده است.
امام قلی تبار افزود: اگرچه که ره آورد این موضوع، رکود بوده است اما نکته 

مهم تر افزایش تورم است.
نماینــده کارگران بیان کرد: پیگیری این موضــوع و حل این دغدغه از 
مطالبات بحق نمایندگان کارگران و جامعه زیرمجموعه آنهاســت، به همین 
منظور موضوع در جلســات شــورای عالی کار مطرح شــده است تا دولت و 
کارفرمایان را مجاب نمایند که کاهش قدرت خرید کارگران را جبران نمایند 

که متأسفانه تاکنون این پیگیری ها بی نتیجه مانده است.
وی گفت: نکته حائز اهمیت اینجاســت که شــاید کارفرمایان به واسطه 
مشکلاتشــان علاقه ای به این کار نداشــته باشند، اما در این میان چرا دولت 
از این موضوع شــانه خالی کرده و خود را پشت کارفرمایان مخفی می کند؟ 
براساس اصل ۴3 قانون اساسی، دولت موظف به تأمین مسکن، شغل، امکانات 

کار، درآمد متناسب با هزینه های خانوار و چندین مورد دیگر است. 
امام قلی تبار ادامه داد: شــاید گفتن این واقعیت دردناک باشد ولی دولت 
برخلاف زمان انتخابات، کارگران و خانواده های آنان را شاید جزئی از جامعه 
نمی دانــد زیرا صرفاً به دنبال افزایش قدرت خرید و جبران هزینه های زندگی 
کارمنــدان خود می باشــد، بدون توجه به این نکته کــه این رویداد از محل 
بیت المالی که کارگران هم در آن سهیم هستند پرداخت می شود، لذا کارگران 
کشــورمان که به فرموده مقام معظم رهبری شایسته تکریم هستند و بدون 
هیچ چشم داشتی دین خود را به این انقلاب و نظام با نثار ۱۴000 شهید ادا 
نموده اند، شایسته احترامند، پس جبران قدرت خرید کارگران از طرف دولت 
حداقل مطالبه ای خواهد بود که از سوی نمایندگان کارگران پیگیری می شود.

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور:
کاهش قدرت خرید کارگران 

به دلیل سوءمدیریت دولت  است

یک فعال باسابقه بازار زیره سبز از احتمال 
ســبقت گرفتن معاملات زیره از زعفران در 

بورس کالا خبر داد.
محمد اسماعیل زاده در گفت وگو با مهر با بیان 
اینکه ایران با تولید بین ۱۲ هزار و 500 تا ۲0 هزار 
تن از این محصول جایگاه پنجم یا ششــم جهان را 
در اختیار دارد، اظهارداشت: فقدان یک بازار منسجم، 
نوســانات نرخ ارز و عدم ثبات قوانین حاکم بر بازار 
سنتی در قیمت گذاری از مهم ترین مشکلات بازار 

زیره سبز است.
 به گفته وی وجود این مشکلات در بازار زیره سبز ،

فعــالان و تولیدکنندگان را برای حل آنها به عرضه 
محصول در بورس کالای ایران ترغیب کرده است.

اسماعیل زاده با بیان اینکه شروع معاملات زیره 
سبز در بورس کالای ایران در قالب گواهی سپرده 
کالایی و قراردادهای آتی شفافیت قیمتی و سهولت 
در انجام معامله را برای خریدار وفروشنده به ارمغان 
آورده است، اظهار داشت: به دلیل اینکه در بورس 

قیمت پیشنهادی خریدار و فروشنده و معاملات کاملا 
 روشن و شفاف است، همه کشاورزان و زیره کاران

به مرور و به شکل روزانه از قیمت های واقعی مطلع 
می شوند و در این میان سهولت در انجام معاملات 
به صورت مستقیم مشوقی برای عرضه کالا در بورس 

توسط تولیدکننده شده است.
وی با اشــاره به نمونه موفــق عرضه زعفران در 
بورس کالا گفت: به طور مســلم تجربه موفقی که 
برای زعفران به دست آمد، برای زیره سبز نیز قابل 
تکرار است. چراکه برخلاف زعفران، زیره سبز از نظر 
طبقه بندی محصول و کیفیت، تنوع کمی دارد و به 
راحتی استانداردهای لازم برای آن توسط کشاورز 

قابل رعایت است.
اسماعیل زاده افزود: البته ممکن است به دلیل 
عدم آشــنایی کشــاورزان و تولیدکنندگان زیره با 
مکانیســم های معاملاتی در بــورس کالا، حضور و 
اســتقبال آنها در ماه های ابتدایی قدری با سرعت 
پایین و یا بروز برخــی مقاومت ها اتفاق بیفتد؛ اما 

بدون شک در آینده این محصول با استقبال بالایی 
رو بــه رو خواهد بود و حتی می توان گفت به دلیل 
گردش بالای معاملات زیره، انتظار می رود استقبال 
از معامــلات این محصــول در بورس بــه مراتب 
 از زعفران نیز فراتر رفته و با اســتقبال بیشــتری 

رو به رو شود. 
این فعال باسابقه زیره درخصوص مشکلاتی که 
در حوزه صادرات وجود دارد عنوان کرد: بحث اول، 
فقدان یک استراتژی مناسب برای صادرات است که 
در بازار سنتی تاکنون وجود نداشته و مشکلاتی را 
برای تولیدکننده و صادرکننده زیره به وجود آورده 
است. مورد دوم، قوانین دست و پاگیری است که به 
صورت خلق الساعه وضع می شود و گروه هایی که از 
رانت استفاده می کردند، این قوانین را به اصطلاح، 
دور زده و از رعایت آنها سرباز می زدند. اما افرادی که 
رانت در اختیار نداشتند با مشکلات متعددی مواجه 
بوده اند که معتقدیم همه این مشکلات در صورت 
توسعه معاملات در بورس و با صادرات محصول به 

شکل متمرکز مرتفع می شود.
به گفته اسماعیل زاده به نظر می رسد از زمان 
شروع معاملات گواهی ســپرده و قراردادهای آتی 
زیره ســبز در بورس، قیمت ها برای کشــاورزان و 
تجار شــفاف شده و کشاورزان دیگر حاضر نیستند 
محصــول خود را به قیمت های پایین تر از نرخ های 

واقعی به دلالان بفروشند.
وی از نقش اثرگذار بورس کالا در کوتاه شــدن 
دست دلالان از سود کشاورزان زیره کار سخن گفت 
و تصریح کرد: بورس با شــفافیتی که در معاملات 
ایجاد می کند، حاشــیه امنی را برای تولیدکننده 
فراهــم می آورد تا بتواند محصول خود را به قیمت 
واقعــی به مصرف کننده بفروشــد. ضمن اینکه در 
چنین شــرایطی، فاصله قیمتــی بین تولیدکننده 
و مصرف کننــده بــه حداقــل ممکن می رســد و 
مصرف کننده می تواند محصــول را به قیمت های 
عادلانه خریداری کند؛ در این صورت، دست دلالان 

نیز از سود کشاورزان کوتاه می شود.

 عرضه محصولات کشاورزی در بورس کالا 
سبب حذف دلالان می شود

یک کارشــناس صنعت نفت با اشاره به پیچیدگی فعالیت تولید 
نفت و گاز، دلایل عدم امکان جدا شــدن این دو بخش از یکدیگر را 

تشریح کرد.
علیرضا دانشی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در مخالفت با جدا شدن 
بخش گاز از نفت، تصریح کرد: اول اینکه باید دید روی اساسنامه شرکت ملی 
گاز، کار مطالعاتی صورت گرفته اســت یا خیر که قطعا کار مطالعاتی صورت 
نگرفته است. کار تولید از مخزن نیازمند یک سری متخصص است که شرکت 

ملی گاز قطعا یک متخصص فنی برای توسعه بالادست ندارد.
وی در پاسخ به این سؤال که وقتی شرکت بالادست به شرکت گاز منتقل 
می شــود با تمام نیروهایش منتقل خواهد شــد و مشکلی از بابت نیرو وجود 
ندارد، گفت: شرکت نفت مناطق مرکزی بخشی از کارش تقسیم شده است 
در مخازن نفتی. اگر مناطق مرکزی به شرکت گاز منتقل شود تکلیف مخازن 
نفتیش چه می شود؟ آیا مانند گذشته باز می گردد به مناطق نفتخیز جنوب؟ 
یا اینکه دوباره قرار اســت یک سازمان جدیدی ایجاد شود که مانند شرایط 

فعلی شرکت نفت مناطق مرکزی فعالیتش را ادامه دهد.
این کارشــناس صنعت نفت ادامه داد: مخازن نفتی گره خورده اســت با 
مخازن گازی و این گونه نیست که این مخازن از هم جدا شده باشند. همین 
الان در برخی از مخازن نفتی گاز تزریق می کنیم. هرچند که الان به دلایلی 
مانند فشارهایی که از ســوی برخی از بخش ها اعمال می شود تزریق گاز به 
مخازن نفتی برای صیانت از نفت این مخازن نسبت به گذشته کاهش یافته 
است و الان گاز به اندازه مناسب به این مخازن تزریق نمی شود. با این شرایط 
چگونه قرار است یک شرکت که هم وظیفه تولید گاز و هم وظیفه تولید نفت 

دارد را تفکیک کرد.
دانشی تصریح کرد: برخی از مخازن گازی ما دقیقا در مخازن نفتی قراردارند 
مانند مخزن اهواز، آغاجاری، مارون، بنابراین توسعه مخازن گازی این میادین 
باید در منطقه ای باشــد که مخازن نفتی درآنجا وجود و توسعه داده شده اند. 

بنابراین تداخل فعالیت ایجاد می شود، با این موارد چه کار خواهند کرد؟
وی با اشــاره به اینکه این کار بروکراســی را افزایش می دهد گفت: الان 
ما در تولید نفت با مشــکلاتی مواجه هســتیم که عمده آن باز می گردد به 
شرایط میادینی که تولیدکننده گاز هم هستند و این مخازن پرفشارند و نیاز 
به متخصصان خبره دارد، با این شــرایط چگونه می توان تولید گاز و نفت را 

از هم جدا کرد.
این کارشناس صنعت نفت ادامه داد: برخی از مخازن گازی ما نیز دارای 
کلاهک گازی هستند با این مخازن چه کار می خواهند انجام دهند مانند رگ 
سفید، بی بی حکیمه، گچساران و غیره که دارای کلاهک گازی بزرگ هستند.
دانشی افزود: قرار براین بود که برخی از تاسیسات واگذار شود و نه بخش 
بالادست. متاسفانه مجلس بدون آنکه نظرات کارشناسی را دریافت کند، کارش 
را انجام می دهد و پاسخگو هم نیست. حتی کمیسیون انرژی مجلس نظر ما را 
نسبت به این موضوع جویا نشد در حالی که شرکت مناطق نفتخیز شرکتی 

قدر در تولید نفت در ایران و خاورمیانه است.
وی ادامــه داد: تفکیک بخش نفت و گاز از هم، هزینه ها را چندین برابر 

می کند این هزینه ها از کجا قرار است تامین شود؟
این کارشــناس صنعت نفت خاطرنشان کرد: برخی ید طولایی در از هم 
پاشیدن صنعت نفت دارند که در دولت اصلاحات آمدند شرکت مناطق نفتخیز 
جنوب را به چندین بخش تقسیم کردند و فشار زیادی به بودجه کشور وارد 

آوردند و اکنون نیز می خواهند این کار را تکرار کنند.
دانشی ادامه داد: به نظرم برخی ها خانه بنشینند و کار نکنند و در عوض پول 
بگیرند منافعش به کشور خیلی بیشتر از آن است که بیایند و خراب کاری کنند.

یک کارشناس بیان کرد
هشدار نسبت به تکرار تجربه تلخ دولت اصلاحات 

در صنعت نفت

رئیس  اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
فلزی و آشپزخانه گفت: در بازار هیچ کمبودی 
وجــود ندارد و لوازم خانگــی با هر برند در 

دسترس عموم قرار دارد.
فریــدون نصیــری در گفت وگــو با باشــگاه 
خبرنگاران، با اشــاره به آخریــن وضعیت خرید و 
فــروش لوازم خانگی در بــازار اظهار کرد: رصدها 
و بازرســی های بر خط از بازار لوازم خانگی نشان 
می دهد که خوشــبختانه در بــازار هیچ کمبودی 
وجود ندارد و لوازم خانگی با هر برند در دســترس 

عموم قرار دارد.
وی ادامه داد: متاسفانه یکی از معضلات جدی 
صنعت لوازم خانگی و ملزومات آشپزخانه واردات 
بی رویه و بعضا برندهای بی کیفیت به کشور است 
که البته با اعمال تحریم ها، میزان این واردات کاهش 

پیدا کرده است.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی فلزی و 
آشپزخانه از آمادگی صنف فروشندگان لوازم خانگی 

فلزی و آشپزخانه برای تامین مواد اولیه مورد نیاز 
کارخانجات تولید لوازم خانگی خبر داد و افزود: در 
صورت خودکفایی در صنعت لوازم خانگی، درهای 
کشورهای همسایه به روی محصولات ایرانی گشوده 

خواهد شد.
نصیری با اشاره به اینکه برگزاری نمایشگاه های 

داخلی و بین المللی در این صنعت می تواند به نفع 
تولیدکنندگان باشــد، گفت: برگزاری نمایشگاه ها 
عاملی قوی برای رقابت بین تولید کنندگان لوازم 

خانگی است.
وی با تاکید بر اینکه اصناف نقش بسزایی در  
قوام اقتصاد کشور ایفاء می کنند، افزود: به طور قطع، 

بخش قابل توجهی از اشتغالزایی و توسعه فرصت های 
شغلی به مدد فعالیت صنوف انجام می پذیرد و حفظ 
منافع اصناف و فعالان صنفی نیز، ضرورتی است که 

نباید نادیده انگاشته شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی فلزی و 
آشپزخانه با اشاره به اینکه نوسان نرخ ارز می تواند 
بر بازار لوازم خانگی فلزی تاثیرگذار باشد، تصریح 
کرد: بیشتر قطعات مواد اولیه در این صنعت، داخلی 
است، اما در بعضی قطعات، مجبوریم از کشور های 

دیگر این قطعات را وارد کنیم.
نصیری اظهــار امیدواری کــرد که همکاری 
مســئولان ذی ربط بتواند در جهت بهبود شرایط 

این صنعت تاثیرگذار باشد.
وی به یکی از ستون های مهم در تحقق شعار 
رونق تولید در بازار اشــاره کرد و گفت: صنف لوازم 
خانگی برنامه ریزی های مناســبی در جهت تحقق 
این شعار تا پایان سال انجام خواهد داد تا بتواند در 

عملیاتی شدن این چراغ راه موفق باشد.


